
    معصومه طاهري
حجت الاس�ام والمس�لمين منص�ور 
احمدي قاضي دادگستري است كه در 
عين حال مسئول دفاع از حقوق زنان و 
كودكان هم مي باشد. وي به دليل اشراف 
به زبان انگليسي و عربي با توريست ها و 
گردش�گران زيادي ارتباط دارد وسعي 
مي كند با مباحث�ه و گفت وگو حقيقت 
اسام را برايش�ان بازگو نمايد. در زمان 
جنگ نيز مبلغ و مسئول امور فرهنگي 
اسراي عراقي در خراسان بود. وي در حال 
حاضر دانش�جوي مقطع دكتري است. 

         
چط�ور ش�د وارد بح�ث زب�ان 
خارجي ش�ديد؟ در ح�وزه اين 

امكان وجود داشت؟
يكي از علماي قبل از انقلاب به بندرلنگه 
تبعيد شده بود من آن زمان كه جوان بودم 
به ديدار ايشان رفتم؛ اتفاقاً فرزندان آيت الله 
دس��تغيب هم بودند. موقع رفتن از استاد 
خواس��تم توصيه اي به من داش��ته باشند 
ايش��ان گفتند رفتيد قم اول از امام تقليد 
كنيد بعد هم تبليغ داش��ته باش��يد، زبان 
عربي و انگليسي را هم براي بهتر شدن كار 
ياد بگيريد. حرفش��ان روي من اثر زيادي 
گذاشت. وقتي برگشتم تمام تلاشم را كردم 
تا زبان ياد بگيرم هنوز انقلاب پيروز نشده 
بود كه من زبان انگليسي را ياد گرفتم، البته 
حوزه علميه بخش زبان خارجي نداشت به 

مؤسسات مختلف رفتم و آموزش ديدم.
 قب�ل از انقاب ط�اب آموزش 

زبان نداشتند؟
نه، حتي يادم است زبان عربي كه اصل دروس 
ما بر آن اساس بود هم آموزش داده نمي شد 
براي همين وقتي شهيد بهشتي زبان خارجي 
بلد بود سرزنش مي شد. آن زمان حوزه حتي 
با بيرون هم ارتباطي نداش��ت چه برسد به 

آموزش زبان در داخل.

 با توريس�ت ها چطور؟ ارتباطي 
نداشت؟

 نه اجازه نمي دادند كه جلسه اي با توريست 
باشد يا همكلام شويم در آن صورت تحت 
تعقيب قرار مي گرفتيم، البته اگر توريستي 
اهل مطالعه و تحقيق بود و جوياي حقيقت 
با علماي ب��زرگ بحث مي ك��رد؛ علمايي 
چون طباطبايي يا مطهري كه توان مباحثه 
داشتند و گاهي هم اين خارجي ها مسلمان 

مي شدند مانند پروفسور هانري كربن.
 چطور به عربي مسلط شديد؟

 در س��ال هاي 66 تا 68 مسئول عقيدتي 
- سياس��ي ارتش بودم. آن زمان ش��هيد 
ستاري مسئوليت داش��تند؛ فردي بسيار 
آگاه و باسواد كه در عرصه فرهنگي كارهاي 
زيادي انج��ام داد از جمل��ه مبلغاني را به 
پادگان هاي هوايي مي فرس��تاد. بنده هم 
يكي از آن مبلغان ب��ودم كه براي تبليغ به 
اردوگاه اس��راي عراقي در خراسان اعزام 
ش��دم و خب اين ارتباط در آموزش زبان 

عربي هم مؤثر بود.
چه مسئوليتي در اردوگاه اسراي 

عراقي داشتيد؟
كارهاي تبليغي و فرهنگ��ي را مديريت و 
اجرا مي كردم. ما از بين اس��را افرادي را در 
حوزه هاي مختلف بيرون مي آورديم و گروه 
تش��كيل مي داديم. براي گروه ها كارهاي 

فرهنگي داشتيم.
مش�كلي براي اجراي مراس�م 

نداشتند؟
نه، هركدام جداگانه مراسم ديني خودشان 
را انج��ام مي دادند؛ حتي ما براي مراس��م 
آنها هم ش��ركت مي كرديم و خوش��حال 
مي شدند مثلًا مسيحيان را براي مراسم به 
كليسا مي برديم و كشيش از اين همراهي 
خوش��حال مي ش��د. س��عي در مسلمان 
كردنش��ان نداش��تيم كه بعد بروند تبليغ 
كنند ما را به زور مسلمان كردند هدفمان 

آگاهي و بيان حقيقت بود. 
آقاي س�رهنگي يك ب�ار گفته 
بودند كه 55 كتاب تنها توس�ط 
اسيران عراقي در ايران نوشته 
ش�ده اس�ت. اردوگاه اس�راي 
عراقي در خراسان هم اين گونه 

آثار فرهنگي اي داشت؟
 نه، در تهران بيش��تر كارهاي فرهنگي در 
اين حوزه بود. مي ش��د كه چنين نتايجي 
هم داش��ته اس��ت. ما در بخش هاي ديگر 
كارهاي خوبي داش��تيم مانن��د بازيگري، 
خوانندگي، مداحي، برگزاري نماز جماعت، 
توليد صنايع دس��تي، توزيع نوار كاس��ت 
س��خنراني حتي دعوت از آيت الله حكيم 

براي سخنراني.
از آي�ت الله حكي�م ه�م دعوت 

مي كرديد؟
بله، ايشان فردي بس��يار عالم و متواضع و 
بزرگوار بود كه گاهي براي سخنراني دعوت 
ما را قبول مي كرد و چ��ون اصولاً روضه به 
عربي احساس��ات و زيبايي خاصي دارد و 
ايشان به خوبي اجرا مي كرد بيشتر به دل 

مي نشست و تأثيرگذار هم بود.
خاطره اي هم از ايشان داريد؟

يك بار سر س��فره غذا نشسته بوديم يكي 
از آقايان كاس��ه غذاي ايش��ان را برداشت. 
آيت الله با شوخي و خنده هميشگي خودش 
گفت چه كسي كاسه من را بلعيد و خورد! و 
شروع به خنديدن كرد. ايشان بسيار مهربان 
و خوش خلق بود اينقدر كه دوست داشت 
با افرادي عادي نشس��ت و برخاست كند. 

تمايلي به حشر و نشر با مسئولان نداشت.
توليد صنايع دستي چطور بود؟

اس��را آم��وزش مي ديدن��د و خودش��ان 
صنايع دستي مختلفي درست مي كردند 
و مي فروختند تا بتوانند برخي از نيازهاي 
خودش��ان را تأمين كنند؛ مث��لًا عرب ها 
خرم��ا خيل��ي مي خوردند ب��راي همين 

اغلب خرم��اي اضافي مي خريدن��د يا در 
سوپر ماركتي چيزهايي كه مي خواستند را 

تهيه مي كردند. 
 در حوزه تبليغ اس�يران عراقي 

چه سؤالاتي از شما مي كردند؟
سؤالات سياسي مي پرسيدند البته راديو 
و تلويزي��ون به زب��ان عربي و فارس��ي در 
اختيارش��ان بود ولي با اين وج��ود آزادانه 

سؤالاتي كه داشتند را هم مي پرسيدند.
 فارسي هم ياد گرفتند؟ 

همه عربي حرف مي زدند چون فضا عربي 
بود مگر نماينده اردوگاه كه با مأمور مرتبط 
بود والا بقيه هرازگاهي فارس��ي صحبت 

مي كردند.
خاطره اي از هم اسرا داريد؟

همراه��ش خاط��ره بود، ب��ا آنه��ا زندگي 
مي كرديم. يادم اس��ت يكي از اس��را بعد از 
آزادي با دختر يكي از اعراب س��اكن ايران 
ازدواج كرد كه برايش مراسم عروسي گرفتيم 

و اشك شوق مي ريخت و خوشحال بود.
 وقتي به عنوان ي�ك روحاني با 
مأموران صليب سرخ انگليسي 
حرف مي زديد چه عكس العملي 

نشان مي دادند؟
برايشان عجيب بود كه هم انگليسي حرف 

مي زنم هم عربي مي گفتند مرحبا!
 تبليغات نتيجه اي هم داشت؟

ما دنب��ال نتيج��ه نبوديم مي خواس��تيم 
حقيق��ت را بي��ان كنيم حت��ي بعضي از 
اس��يران بعثي با وجود اس��ارت همچنان 
روي صدام تعصب داش��تند؛ مثلًا يكي از 
آنها سرطان گرفته بود اميدي به زندگي او 
نبود در بيمارستان به او گفتم حالا كه وضع 
سلامتي تو خوب نيست بيا تغيير عقيده بده 
گفت: لا، رئيس ما صدام حسين است من 
هرگز به او خيانت نمي كنم. ولي افراد توابي 

هم بودند كه نمي خواستند برگردند. 
اسيران را براي زيارت امام رضا 

هم مي برديد؟
بله هر هفته يا هر ماه قطاري از اسيران به 
مشهد مي آمد و ما آنها را در لشكر خراسان 
تحويل مي گرفتيم و به زيارت مي برديم و در 
مهمانسراي حضرت به آنها غذا مي داديم. 
آنها حتي با م��ردم و زوار هم ارتباط برقرار 

مي كردند.
فراري هم داشتيد؟

بله، گاهي برنامه هاي فرهنگي ما خارج از 
كمپ بود و برخي اسيران كه بعثي بودند 
نقش��ه فرار مي كش��يدند حتي از طريق 
چاه هاي فاضلاب هم مي خواس��تند فرار 
كنند كه دستگير مي شدند البته دستگيري 

با شكنجه و اذيت نبود.
بعد از سال ها با اسرا ارتباط هم 

داريد؟
 وقتي كربلا رفتم دنب��ال آنها بودم، برخي 
كه از دنيا رفته بودن��د بعضي پير و فرتوت 
ش��ده بودند و با برخي كم و بيش ارتباط 
گرفتم ولي حالا به علت مشغله در قضاوت و 

كارهاي جانبي زياد فرصتي ندارم.
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برخی اسیران عراقی تمایل به بازگشت نداشتند
قاضي دادگستري و مبلغ فرهنگي اسيران عراقي:

    فاطمه معصومي
خانه متلاشي شده، اعتياد، دختران بي سرپناه، 
م��ادر ازكار افت��اده و... همه و هم��ه يافته هاي 
مناسبي براي توليد يك فيلم اجتماعي هستند. 
مس��ائل اجتماعي آن قدر مدام دهان به دهان 
مي گردند و آن قدر عيان و پيش چشم ما هستند 
كه براي ديدن آنها نياز نيست سختي زيادي به 
خود بدهيم. »ابد و يك روز« از آن دست مواردي 
است كه به كمين اين اوضاع فلاكت بار رفته و آن 

را براي ما تصوير مي كند. 
صحنه هاي فيل��م پر از بازيگر، پر از س��ر و صدا و 
شلوغي است كه بيش��تر ذهن را به فيلمي مثل 
» درباره الي« يا » سعادت آباد« نزديك مي كند. 
كارگردان هياهوي خود را به پا مي كند، بازيگر ها 
به خشونت با يكديگر دس��ت به يقه مي شوند و 
زن ها جيغ مي كشند انگار همه چيز خيلي بيشتر 
از آن چه در فيلم نشان داده مي شود است. درست 
است شايد همه خيلي خوششان بيايد و لذت ببرند 
از اينكه در حال مشاهده يك دعوا هستند ولي در 
حقيقت اين آش خيلي شور تر از آن است كه به 
نظر مي رسد. بازي هاي اين فيلم مثل نقش پيمان 
معادي، پريناز ايزدياز، ش��بنم مقدمي و ديگران 
شايد مقداري بيشتر يا كمتر از چيزي كه نشان 
مي دهند هس��تند. براي مثال در سكانس بقالي 
كه دو خواهر و محس��ن و مرتضي حضور دارند و 
درگيري لفظي بين مرتضي و محسن رخ مي دهد، 
پيمان معادي تلاش فراواني مي كند براي اينكه 
بگويد من هم اينقدر لات و پر س��ر و صدا هستم 
ولي واقعاً در مرتضي چني��ن چيزي نمي بينيم. 
ش��ايد اگر بازي نويد محمد زاده روبه روي او نبود 

بيشتر اين نقص به چشم مي آمد. 
پريناز ايزديار در نقش آدم خوبه داستان و دختر 
فداكار حسي را القا نمي كند كه اهميت داشته 
باش��د كه او س��رآخر با بيگانه ها خواهد رفت يا 
برخواهد گشت. شايد از موارد با اهميت ديگر در 
اين زمينه كه ضربه نهايي را در بازگشت خواهر به 
مخاطب نمي زند، مشخص نبودن تكليف سميه 
و بازگشت او به دليل ايس��تادن چند دقيقه اي 
روبه روي آرايشگاه و ديدن برادر كوچك است. 
شبنم مقدمي، به هيچ عنوان نمي تواند از امكانات 
بازي خود اس��تفاده كند، در صورتي كه بازيگر 
بسيار توانايي اس��ت و درحقيقت اين مسئله به 
فيلمنامه بر مي گردد و كه نقش پوسته اي از يك 
زن بيوه است كه ترجيح داده مي شود بيش از اين 
به او پرداخته نش��ود و اساساً بودن يا نبودن اين 
بازيگر چه تفاوتي براي نقشي ايجاد مي كند كه 

همواره در رفت و آمد است. 
س��عيد روس��تايي كارگردان جواني است كه از 
پس فيلمنامه خودش برآمده اس��ت. اين نكته 
مثبتي است كه در شايد بيشتر مواردي كه فيلم 
تحس��ين برانگيز توصيف شده اس��ت، مرهون 
همين قضيه باشد. ليكن در حقيقت اگر بهترين 
فيلم و پر جايزه ترين فيلم جشنواره فجر 94 ابد 
و يك روز باشد شايسته است كه نگران سينماي 
ايران باش��يم. جريان ايجاد ش��ده پيرامون اين 
فيلم از همان قاع��ده جو و موجي ك��ه همواره 
دنبال هر پديده نوظهوري به راه مي افتد پيروي 

مي كند. مدتي كه از اين هياهو عبور كنيم شايد 
بتوان دوباره به ابد و ي��ك روز رجوع و درباره آن 
صحبت كرد. گاهي اوق��ات كنايه هايي در ابد و 
يك روز وجود دارد كه به قد و قواره فيلم نمي آيد 
و مي توان آن را به حساب شيطنت هاي جوانانه 
كارگردان گذاش��ت. براي مثال مرد س��ايه اي، 
شوهر ش��هناز، زن و بچه اش را برده است وسط 
بيابان )پرند( و در خانه هاي مسكن مهر سكني 
داده است. به دنبالش هزاران بدبختي براي زن به 
ارمغان آورده و هنگامي كه از زن پرسيده مي شود 
پاسخ به اين مضمون مي دهد كه حداقل صاحب 
خانه شده ايم. ش��ايد بتوان متذكر شد توهمي 
براي سازنده ايجاد شده كه من مي توانم با طرح 
چنين مسئله اي به قامت يك مصلح دربيايم اما 

اين مسائل از فيلم بيرون زده است. 
مادر پير و بيمار فيلم در هيئت يك شارلاتان به 
تمام معنا كه مشخص نيست در طول عمرش چه 
مي كرده كه حاصل زندگي اش چنين فرزنداني 
ش��ده اند اكنون كه به پيري رس��يده نيز دست 
از كار هاي عجيب و غريبش بر نداش��ته و مدام 
از س��مت بچه هايش توهين و تحقير مي شود. 
گاهي فيلم مانند بياني��ه حمايت از حقوق زنان 
مي ش��ود؛ چندين دختر و مادر از كار افتاده اي 
كه در وضعيت ذلت باري قرار دارند و شايد علت 
بسيار مهم اين است كه زن هستند. معلوم نيست 
فيلم هاي اجتماعي چه زماني مي خواهند دست 
از س��ر اين اداهاي نخ نما شده حمايت از حقوق 

زنان بر دارند. 
با نگاه به اين مسائل شايد ساده لوحي مي نمايد 
اگر بگوييم پيام فيلم محص��ور در اين خانواده 
است و ابد و يك روز قصد ندارد حرف بزرگ تري 
بزند. ضمن��اً اگر ديدگاه رئاليس��تي اين فيلم را 
درست بدانيم و در آن خدش��ه وارد نكنيم اين 
فيلم هم جزو آن دس��ته فيلم هايي مي شود كه 
گرد يأس در جامعه مي پاشند و هر آن چه اميد و 
اعتقاد به آينده روشن است را نابود مي كنند. ابد 
و يك روز خانواده ايراني نابود شده بر اثر اعتياد 
را با يك خانواده افغانس��تاني مقايسه مي كند. 
محسن سعي مي كند كه اجازه ندهد تا خواهرش 
برود. وضع محسن و خانواده اش با تمام فلاكت و 
بدبختي ها بد تر از خانواده افغانستاني است و اين 
يعني ما خانواده افغانس��تاني را ملاك بدبختي 
فرض كرده ايم. اين گزاره بسيار نژاد پرستانه است 
كه از بسياري جنبه ها فيلم را دچار خدشه كرده 
است.  نگاه پر از نااميدي مدت هاست كه بر پيكره 
فيلم هاي اجتماعي غالب ش��ده است و تفاوتي 
نمي كند كه اين خانواده اهل نعمت آباد باشد يا 
سعادت آباد. در يكي اعتياد و فقر سبب نابودي 
شده يا در ديگري بي اعتمادي و ثروت. ابد و يك 
روز بر خلاف دوسه المان كليشه اي پسر نابغه، 
خواهر فداكار، كورس��وي ن��ور در پايان فيلم به 
هيچ عنوان اميدي را به مخاطب انتقال نمي دهد 
بلكه مرثيه اي در رثاي انسان هاي فلاكت زده اي 
اس��ت كه در جامعه ايراني زيست مي كنند. اگر 
سيمين جدايي نادر از سيمين توانست مهاجرت 
كند و خوشبخت شود سميه اينجا زنداني ابد و 

يك روز است.

يادداشتي بر فيلم »ابد و يك روز«

مرثیه اي بر انسان فلاكت زده ایراني!

دفاع از حرم تنها دفاع از یك مكان مقدس نیست
 س�يدمحمدهادي رضوي رئيس ش�وراي سياس�ت گذاري نخس�تين جش�نواره 
فيلم مدافع�ان حرم گف�ت: دفاع از ح�رم تنها دف�اع از يك مكان مقدس نيس�ت 
بلك�ه دفاع از ي�ك حريم اس�ت. در حال حاضر جبهه اي ترس�يم ش�ده اس�ت كه 
اگ�ر نتواني�م در آن مقاوم�ت كني�م دش�من ب�ه خانه هايم�ان خواه�د رس�يد. 
سيدمحمدهادي رضوي رئيس شوراي سياست گذاري نخستين جشنواره فيلم مدافعان 
حرم درباره سياست ها و اهدافي كه به شكل گيري اين رويداد فرهنگي و هنري منجر شده 
است، گفت: مدافعان حرم در ابتدا براي ايجاد انگيزه در نيروهاي ارزشي انقلاب بنيان گذاري 
شد. همانطور كه ملموس ترين حس شهادت چندين سال قبل در دفاع مقدس و قبل از آن 
در حماسه عاشورا نمود يافته بود، اكنون اين احساس در دفاع از حرم اهل بيت معنا مي شود. 

اكنون گروهي از جوانان در غربت و مظلوميت جان خود را در اين راه از دست مي دهند. 
وي افزود: دفاع از حرم تنها دفاع از يك مكان مقدس نيست بلكه دفاع از يك حريم است. در 
حال حاضر جبهه اي ترسيم شده كه اگر نتوانيم در آن مقاومت كنيم دشمن به خانه هايمان 
خواهد رسيد. بنابراين اين دفاع از حرم حضرت زينب)س( نيست؛ بلكه دفاع از جمهوري 
اسلامي ايران است كه خون 400 هزار شهيد براي آن ريخته است. از اين رو حرم بزرگ تري 
وجود دارد كه در ابتدا به آن بي احترامي شد و اكنون برچسب تروريست بودن شيعيان به 
پيروان اين مذهب زده مي شود. رضوي با اش��اره به اينكه امنيت امروز كشور مديون دفاع 
بي چشمداشت و رش��ادت هاي مدافعان حرم اس��ت، بيان كرد: برايم عجيب بود وقتي از 
تعدادي از هنرمندان خواستيم تا درباره شهداي مدافع حرم حرفي يا جمله اي بگويند از اين 
كار پرهيز كردند. اما سؤال من از آنها اين است آقا يا خانم فلان كه براي هوادارانت دست 
تكان مي دهي، آيا غير از اين است كه امنيت امروزت را مديون شهداي حرم هستي؟! به نظر 
من اين يعني غربت شهداي مدافع حرم. آنها در كشور خودمان هم غريب هستند. چگونه 

انتظار داريم آوازه آنها را به گوش جهانيان برسانيم؟!
رئيس شوراي سياست گذاري جش��نواره فيلم مدافعان حرم ارس��ال بيش از 300 اثر به 
دبيرخانه جش��نواره فيلم مدافعان حرم را ارزش��مند و درخور ارزيابي و عنوان كرد: آمار 
دريافت بيش از 320 اثر در قالب هاي مستند، نماهنگ و كليپ به دبيرخانه جشنواره فيلم 
مدافعان حرم آمار قابل قبولي اس��ت. به هر حال فيلمسازي درباره مدافعان حرم به دليل 
اهميت موضوع نيازمند سرمايه و هزينه كردن و حمايت است و لازم است تا اين سرمايه ها 

صرف شوند تا بتوان پيام شهداي مدافع حرم را به مردم رساند و راهشان را ادامه داد.

قطار سینما همچنان روي ریل رونق حركت مي كند
ب�ا ش�روع موف�ق فيلم ه�ا در ن�وروز برخ�ي از س�ينماگران با س�ابقه و 
مط�رح م�ا معتقدن�د امس�ال، س�الي پرب�ار ب�راي س�ينماي اي�ران اس�ت. 
 اكران نوروز مهم ترين بخش از اكران در طول يك سال است كه صاحبان آثار براي دستيابي 
به اين زمان تلاش هاي فراواني را انجام مي دهند چراكه زمان تعطيلات است و مردم سينما 
را به عنوان يكي از مهم ترين مكان تفريح انتخاب مي كنند و به سمت ديدن فيلم به سينماها 
سرازير مي شوند. اكران نوروزي امسال به جز فيلم »من سالوادور نيستم« و »كوچه بي نام« 
از 26 اسفند ماه ۱394 آغاز شد و پنج فيلم »ابد و يك روز«، »باديگارد«، »خشم و هياهو«، 
»كفش هايم كو؟« و »50 كيلو آلبالو« به اضافه دو فيلم مذكور روي پرده سينماها رفتند 
و طبق آمار و ارقام كارشناسان اين صنعت ركوردشكني را به دنبال داشتند؛ ركوردي كه 
توانست به رونق سينما كمك شاياني كند. البته در اين ميان دو فيلم »كفش هايم كو؟« و 
»خشم و هياهو« طبق گفته صاحبان فيلم اكران مناسبي به آنها تعلق نگرفت و نتوانستند 
به فروش بالايي برسند. فروش فيلم هاي »من سالوادور نيستم« )منوچهرهادي(، »50 كيلو 
آلبالو« )ماني حقيقي(، »ابد و يك روز« )سعيد روستايي(، »باديگارد« )ابراهيم حاتمي كيا(، 
»خشم و هياهو« )هومن سيدي( و »كفش هايم كو؟« )كيومرث پوراحمد( از تاريخ بيست 
و ششم اسفند 94 تا هفتم ارديبهشت 95 جمعاً حدود 30 ميليارد و 580 ميليون تومان 
فروختند كه سهم فروش آنها از 26 اس��فند تا سوم فروردين يعني هفته اول اكران حدود 
4 ميليارد و 600 ميليون تومان و سهم هفته اول ارديبهشت يعني از 2۷ فروردين تا سوم 

ارديبهشت 95 حدود 4 ميليارد و 800 ميليون تومان بوده است. 
با اين اوصاف مي توان به اين نتيجه رسيد كه نه تنها با وجود راه افتادن اداره ها، ارگان هاي 
مختلف، مدارس و... از حجم استقبال مخاطبان در هفته اول ارديبهشت كم نشده بلكه تا 
حدودي افزايش نيز داشته است. پس مي توان گفت توليد فيلم با كيفيت، داراي محتوا، 
خوش ساخت و... در ژانرهاي مختلف است كه مي تواند مخاطب را در هر فصلي به سينما 
بكشاند و از قهر و دوري آنها جلوگيري كند و به قول معروف سال سينماي كشور را بسازد 
و گيشه ها در تسخير مخاطبان درآيد. در اين راستا برخي از سينماگران با سابقه و مطرح 
ما معتقدند امسال، سالي پربار براي سينماي ايران است و روند جذب مخاطب تا پايان 
ادامه خواهد داشت. حالا بايد منتظر ماند و ديد تا چه حد اين حدس و گمان ها كه تا به 
امروز تحقق يافته در ادامه نيز به ثمر مي نش��يند. اميد مي رود اين داستان ادامه داشته 

باشد چراكه در كل به نفع چرخه سينما در همه ابعاد خواهد بود. 

88498436سرويس فرهنگي

مس�عود فراس�تي ب�ا اش�اره ب�ه غيب�ت 
كارگ�ردان فيل�م »5۰ كيلو آلبال�و« در ميز 
نق�د آن در برنامه هفت گف�ت: ماني حقيقي 
كاش مي آم�د. ب�ه نفع�ش ب�ود. چي�ز ي�اد 
مي گرف�ت. حداقل كم�دي ي�اد مي گرفت!

برنامه س��ينمايي »هفت« جمعه شب گذشته 
۱0 ارديبهش��ت ماه در بخش مي��ز نقد خود به 
سراغ فيلم سينمايي »50 كيلو آلبالو« رفت و با 
حضور مسعود فراستي و كاميار محسنين به نقد 

اين فيلم پرداخت. 
درحالي كه از هفته گذشته مطرح شده بود اين 
برنامه احتم��الاً با حضور مان��ي حقيقي برگزار 
مي شود اما مسعود فراستي در ابتداي اين برنامه 
گفت: ما هنوز دعوت نكرده ماني حقيقي هول 
هولكي يك مصاحبه ك��رد و گفت من نمي آيم! 
خب نيا. فيلمساز خودش مي داند، اگر نقد را در 
شأنش مي داند مي آيد و اگر فكر مي كند فيلمش 

قابل دفاع نيست نمي آيد.
فراس��تي افزود: ماني حقيقي كاش مي آمد. به 
نفعش بود. چيز ي��اد مي گرفت. حداقل كمدي 

ياد مي گرفت. 
وي ادامه داد: برخي فيلمسازها فيلم به اصطلاح 
پرفروش خود را به جش��نواره نمي دهند. چون 
آنجا هو مي ش��ود و نگه مي دارند براي اكران تا 
با فروش ميلياردي اش پز دهند. پرستيژش��ان 
را هم با فيلم انتلكت شان در جشنواره مي دهند. 
سينما روراستي است. ترس نيست. اگر آدم به 
مخاطب و اثرش اطمينان دارد ترسي ندارد. اين 
منتقد درباره علت اقبال مردم به اين فيلم گفت: 
مخاطب تصميم گرفته اس��ت به سينما برود و 

امروز نياز دارد بخندد و س��ينماگر هم اين را به 
خوبي مي داند و سعي مي كند به هر ترفندي از 
اين موقعيت او سوء اس��تفاده كن��د. تنها ترفند 
تصويري كارگردان هم درآوردن ش��لوار كوتاه 

بازيگر آن است. 
وي ادامه داد: حقيقي تمام آنچه در س��ينماي 
كمدي جهان ديده را در ي��ك كلاژ نماهنگ و 

غيركميك جمع كرده است. 
در ادامه كاميار محسنين بيان داشت: هرچيزي 
كه بخنداند كمدي نيس��ت. كمدي طبعاً يك 
مش��خصه هايي دارد و وقت��ي آن ويژگي ه��ا را 

نداشته باشد نمي توانيم به آن بگوييم كمدي. 
وي افزود: ماني حقيقي بيشتر از اينكه به ايجاد 
موقعيت ه��اي كمدي فكر كند، س��عي كرده 
است به خط قرمزهايي فكر كند كه مخاطب 
كمتر در سينماي ايران مي بيند و اين خطوط 

را رد كند. 
اين منتق��د بيان داش��ت: يك��ي از موضوعات 
در فيلم »50 كيل��و آلبالو«، توج��ه نكردن به 
نقش شخصيت هاي فرعي در پيش بردن فيلم 

كمدي است. 
يك س��ري كمدي هايي داريم كه بر بازي يك 
كمدين پيش مي رود. ام��ا در نقطه مقابل يك 
س��ري كمدي داريم كه متكي ب��ر كمدين ها 
نيستند و ممكن است اصلًا بازيگر كمدي مهمي 
در فيلم بازي نكند، بلكه موقعيت ها و صحنه هايي 
را ايجاد كند كه خلق كمدي كند. اما در اين فيلم 

اين موقعيت ها خلق نمي شود. 
محسنين افزود: فيلم تنها يك نكته خوب دارد 
كه اصلًا ربطي به كلي��ت فيلم ندارد. يك ترك 
موس��يقي فوق العاده و هيجان انگي��ز دارد كه 
به نظرم كاركرد بدي در فيل��م ندارد و آن خلأ 
ريتمي كه در بخش ه��اي مختلف مي بينيد به 
وسيله اين موسيقي تا حدودي جبران مي شود. 
اين منتقد ادام��ه داد: ماني حقيقي در دو فيلم 
اخير خ��ود همه چي��ز را به ش��وخي مي گيرد 
در حالي كه در س��ينما چيزهايي هس��ت كه 

نمي توان اصلًا با آن شوخي كرد. 
در ادامه فراستي بيان داش��ت: همه چيز براي 
فروش به هر قيمت! كل فيلم همين است. ماني 
حقيقي هنوز بايد خيلي كار كند تا به فيلم هاي 
بد داريوش مهرجويي برس��د. مان��ي حقيقي 
كمدي بلد نيست. محس��نين نيز خاطرنشان 
كرد: بل��ه به نظر من نيز مان��ي حقيقي كمدي 

بلد نيست. 

 در نقد فيلم »5۰ كيلو آلبالو« 
مطرح شد

 همه چیز براي فروش
به هر قیمت!

مس�تندي كوتاه از نقاط ديدني افغانستان 
با همكاري آن كشور در دست توليد است. 
محس��ن اس��لام زاده تهيه كننده در خصوص 
جديدترين برنامه توليدي خود گفت: برنامه 
»وطن دار« كه مهم ترين رس��الت آن بررسي 
چرايي بحث مهاجرت به ايران و پيگيري امور 
مختلف مهاج��ران به خصوص مردم كش��ور 
افغانس��تان اس��ت را براي ش��بكه افق توليد 

كرده ايم كه به زودي پخش خواهد شد. 

وي در خص��وص جزئيات برنامه عن��وان كرد: 
برنامه در استوديوي ش��بكه افق با حضور ۱00 
نفر ضبط مي ش��ود و در بخش هاي��ي از برنامه 
به معرفي بهتر كشور افغانس��تان مي پردازيم. 
اسلام زاده خاطرنشان كرد: همچنين مستندي 
كوتاه از نقاط ديدني افغانستان با همكاري آن 
كشور توليد كرديم كه در برنامه پخش مي كنيم. 
گفتني است مستند »وطن دار« در 26 قسمت به 

كارگرداني وحيد كاظمي توليد مي شود.

 دیدني هاي افغانستان را 
در »وطن دار« ببینید

فيلم مستند »نينجاي ايراني« به كارگرداني 
مرجان رياحي به جشنواره بين المللي فيلم 
مستند »جكس�ون ويل« امريكا راه يافت. 
جش��نواره »جكس��ون ويل« كه با تمركز بر 
مستندهاي هنري و نوآورانه در ماه آوريل هر 
سال برگزار مي شود، امس��ال ميزبان مستند 
»نينجاي ايراني« به كارگرداني مرجان رياحي 
اس��ت. اين مس��تند از نگاه خاطره جليل  زاده 
نخس��تين زن نينجاي ايراني به مش��كلات، 
سختي ها و موانعي مي پردازد كه زنان ايراني 

براي پرداختن به ورزش »نينجوتس��و« با آن 
درگير هستند. در اين مستند براي نخستين  بار 
مسابقات زنان نينجاي ايراني به تصوير كشيده 

شده است. 
اين فيلم پي��ش از اين جاي��زه هيئت داوري 
جش��نواره بغداد، جايزه هيئت داوري جوان 
جش��نواره وزول، جايزه جش��نواره فيلم زنان 
سنترال ايلينويز امريكا و ديپلم افتخار بهترين 
مستند جشنواره فيلم زنان »كين« ارمنستان 

را به خود اختصاص داده بود. 

 »نینجاي ایراني«
به جشنواره جكسون ویل امریكا راه یافت

  روضه های آيت الله حکیم به زبان عربی برای اسرای عراقی بسیار تأثیرگذار بود


